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 مستخهص

يركت انكهٕرٔكسٛهُٕٛل يشزق فُٕٛنٙ عبل انسًٛخ ًٔٚثلم حدلا انًطلبار انااًْلخ نالنخ ا َسلبٌ       

فطرٚلللبد ينهٛلللخ يلللٍ ررثلللخ يهٕرلللخ ثبنٓٛلللارٔكرثَٕبد ٔانزلللٙ  لللًهذ  ٔانجٛئلللخ نلللعا رلللى عللل ل  لللذ

هس فٛر لللٛكهٕرس ثُسلللهٕٛو رٔثلللروس ثُسلللهٕٛو ههس رٛلللرٚسس ا لللجر ٛهَٛجلللرس ا لللجر ٛ هسها لللجر ٛ

نزللر يللٍ يركللت  /يجللى2ٛههى ٔحيٛر للٛهن َٛرٚللٕ َس ٔانزللٙ اكزجللرد كيبترٓللب فللٙ رنهٛللم    فكٕرٚهللٕ

يللللٍ  ٪77.92أ دٛلللس ا لللزطبل رنهٛلللم    كلللبٌ فطلللر ا لللجر هٛٛس َٛجرا كيلللل   . انكهٕرٔكسلللٛهُٕٛل 

كًللب كللبٌ انيطللر ءا كيللبتح عبنٛللخ فللٙ رنهٛللم انزركٛلل اد . اٚللبو يللٍ انزطًللر 9انكهٕرٔكسللٛهُٕٛل ث للا 

اٚلبو   6كلنل   ٪71.13 ذنزر ثُسجخ ثهغل /يجى20ٔانزٙ ٔصهذ انٗ انكهٕرٔكسٛهُٕٛل انًرري خ يٍ 

ث لا ءنلت رطجٛلق رالبيٛى      ىرل . نزلر يلٍ انجهٕكلٕ    / لى 2فقط يٍ انزنضلٍٛ فلٙ ثٛئلخ ي اَٛلخ رنلٕ٘      

ٔارضح اٌ اْى ان ٕايم رأرٛرا فٙ . ادابئٛخ نزنسٍٛ عًهٛخ رنهم انكهٕرٔكسٛهُٕٛل ثيطر انزجبرة

ٍ ء٘ انًسللزٍٕٚٛ ٔءنللت  يثللر-ثنكٛجللذ عًهٛللخ انزنهللم ٔانزللٙ رللى انٕصللٕل انٛٓللب ثزطجٛللق راللًٛى      

. نللخقجللى اننس ٔكجرٚزللبد ا يَٕٛللٕوس ٔد ثب للزطااو ادللاٖ عشللر يزغٛللرا كللبٌ كهٕرٚللا اناللٕ ٕٚو   

ٔنارا خ انزااكم انجُٛٙ ثٍٛ رهت ان ٕايم ٔر رٚف انقٛى انًثهٗ يُٓب ٔانزٙ رؤ ٘ انلٗ اقالٗ رنهلم    

ٍ -ثلٕكس )رلى رطجٛلق رالًٛى  لطح ا  لزجبثخ      انكهٕرٔكسلٛهُٕٛل  نًركلت   ٔرنلذ انرللرٔ   (. ثٛلُك

خ ٔانررٔ  انًثهٗ انًزنام عهٛٓب يٍ رهت انزابيٛى ا دابئٛخ ٔانزٙ رشًم رركٛت انجٛئخ انغعائٛ

كهٛلخ  كهٕرٔكسلٛهُٕٛل  يلٍ يركلت   نزلر  /يجلى   20جر رنهٛم ٛهس َه رعٛخ ا زطبل فطر ا جر ًٛان

كًلب رلى انزأكلا كلنل رجلبرة رأكٛاٚلخ       (.  لبعخ  144ثلا  يلٍ   ) لبعخ فقلط    134.6كنل ( 100٪)

ٍ –ثلريٍ ٔثلٕكس   -نهُزبئج انًزٕق لخ يلٍ رالًٛى ثنكٛلذ     يل  يلبْٕ يزنالم عهٛلّ يلٍ كلنل        ثٛلُك

ان ًهٛخ س ٔانزٙ اظٓرد انزطبثق انزبو ثٍٛ يبْٕ يزٕق  يٍ انزابيٛى ٔيب رى انٕصٕل انّٛ انزجبرة 

      ٙ ٔنقلا ا د  . نزهلت انزالبيٛى ا دالبئٛخ    يٍ َزبئج يًب ٚؤكلا قًٛلخ ٔاًْٛلخ ٔايكبَٛلخ انزطجٛلق ان ًهل

انُزبئج انًشج خ انًزنام عهٛٓب  بثقب نضرٔرح ا رات رجرثخ رطجٛقٛخ عًهٛخ اجقذ فٛٓب انررٔ  

 29.1انًثهٗ انًزنام عهٛٓب نزنهٛم انكهٕرٔكسلٛهُٕٛل فلٙ يٛلبِ صلر  صلنٙ يُ نلٙ يهٕرلخ ة        

َٛجر رنهٛم رهت انكًٛخ كهٛلخ  هس ها جر ٛٔنقا ا زطبل فطر   كهٕرٔكسٛهُٕٛليٍ يركت  نزر/يجى 

 .كنل رًبَٛخ اٚبو يٍ انزطًر( 100٪)
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Abstract 
 

 

Chloroxylenol is a very toxic phenolic derivative and it represents potential hazard 

towards human health and to the environment. Six locally isolated fungi of 

Aspergillus niger, A.terreus, A.versicolor, Penicillium rubrum, P.corylophilum and 

Emericella nidulans were isolated from hydrocarbons polluted soils and they were 

tested for their ability to degrade chloroxylenol. Aspergillus niger, local isolate, is an 

efficient fungus to degrade 99.72% of 2 mg/L of chloroxylenol after 7days of 

fermentation. It also has high capacity to degrade 91.83% of higher chloroxylenol 

concentration of 20mg/L after 6 days of incubation on mineral medium amended with 

2 g/L of glucose. Statistical experimental designs were used to optimize the process of 

chloroxylenol degradation by the fungus. The most important factors influencing 

chloroxylenol degradation, as identified by a two-level Plackett-Burman design with 

11 variables, were NaCl, (NH4)2SO4, and inoculums size. Response surface analysis 

was adopted to further investigate the mutual interactions between these variables and 

to identify their optimal values that would generate maximum chloroxylenol 

degradation. Under the optimized medium compositions and culture conditions, 

A.niger completely degraded (100%) chloroxylenol (20 mg/L) after 134.6 hr of 

fermentation. The predicted values of Plackett-Burman conditions and response 

surface methodology were further verified by validation experiments. The excellent 

correlation between predicted and experimental values confirmed the validity and 

practicability of this statistical optimum strategy. Optimal conditions obtained in this 

work laid to a solid foundation for further use of A.niger in treatment of high strength 

chloroxylenol polluted effluents. So, the optimized conditions were applied to 

bioremediate crude sewage containing 27.8 mg/L of chloroxylenol by A.niger. The 

fungus efficiently degraded chloroxylenol after 8 days of fermentation. 


